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D                 eze roddelmiep meldde eerder 
op deze plek, dat schrijver en 
tv-persoonlijkheid Marcel van 

Roosmalen zijn oog op een huis in de 
Burgemeesterswijk had laten vallen.  
Dat trok ik daarna weer in twijfel aan- 
gezien hij en zijn vrouw Eva een  
woning in onze buurt toch wel prijzig 
vinden. En van de hoge energieprijs, 
rente en inflatie worden zij ook al niet 
vrolijk. Welnu, uit eigen waarneming kan 
ik u vertellen, dat ik voor mijn deur een 
slonzige, in trainingspak geklede Marcel 
zag rondstruinen. Hij was mobiel aan  
het telefoneren dus ik kon hem niet  
nader aanspreken.  
 

Mijn onvolprezen 
loodgieter Max  
Tollenaar bevestigde 
mijn waarneming, met 
de boodschap dat hij 
het complete gezin  
Van Roosmalen mét 
kinderwagen had zien 

lopen. Echter, in een recente Volks-
krant-column schrijft mevrouw Van 
Roosmalen (Eva Hoeke), dat zij het nog 
niet weet: in Arnhem neerstrijken of iets 
in Noord-Holland zoeken.  
Uw RTL-Boulevardjournalist blijft het 
volgen.
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nieuws

Bezoekerscentrum Molenplaats Sonsbeek is sinds kort weer  
wat langer geopend. Het centrum is open van woensdag tot  
en met zondag van 10:00 tot 14:00 uur.  De Molenplaats  
was geruime tijd gesloten vanwege een reorganisatie. Volgens  
het Natuurcentrum Arnhem, beheerder van het bezoekers- 
centrum, is de verruiming van de openingstijden onder meer  
mogelijk dankzij de inzet van vrijwilligers. Maar het  
bezoekerscentrum wil de openingstijden verder uitbreiden.  
Daarom worden er nieuwe vrijwilligers gezocht. Op de site  
www.natuurcentrumarnhem.nl/vacatures/  staat welke vacatures  
er zijn. Natuurcentrum Arnhem wil van Molenplaats Sonsbeek  
‘een verzamelplaats maken voor bijzondere ontmoetingen.  
Een gemeenschappelijke huiskamer waar vrijwilligers, stads- 
genoten, toeristen en ook zakelijke bezoekers zich direct 
thuis voelen... een plek waar mensen samenkomen, niet alleen  
om te genieten van de prachtige natuur, maar ook om zichzelf  
te laten informeren én gehoord te worden’. In de Molenplaats  
is geen echte horeca meer. Wel is er een selfservice bar waar  
bezoekers koffie, thee, sap en gebak kunnen halen. Verder  
kunnen bezoekers informatie krijgen over onder meer de 
Arnhemse natuur en parken. Ook is er nog altijd ruimte voor 
vergaderingen en bijeenkomsten.  JB

Molenplaats 
Sonsbeek weer open 

Nieuwe commissie zoekt leden
Onze wijk kent een feestcommissie die (met veel succes) 

activiteiten voor kinderen organiseert, zoals de verwelko-
ming van Sinterklaas in de wijk, de Sint Maarten-viering en 
kinderdisco’s. Een aantal jaren geleden werd door een vast 
team uit de feestcommissie de kwartierkwis georganiseerd. 
In de coronaperiode kon die quiz niet plaatsvinden en begin 
2023 heeft dat oude team, maar nu los van de feestcommis-
sie, de draad weer opgepakt en was er weer een kwartierkwis. 
Daarmee kent onze wijk dus nu ook een feestelijke activiteit 
voor volwassenen. 

Het bestuur van de wijkvereniging wil graag dat er meer 
feestelijke activiteiten voor volwassenen georganiseerd wor-
den en stelt daar ook budget voor beschikbaar.  Een wijkfeest  
in het voorjaar van 2024 zou een mooie eerste stap zijn 
naar meer feestelijke evenementen. Denk aan een ‘running  
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Zes nieuwe Stolpersteine in 
Burgemeesterswijk

 Vorige maand zijn in de Burgemeesterswijk zes Stolpersteine  
(struikelstenen) gelegd voor huizen waar Joden gewoond hebben  
die tijdens de Holocaust zijn vermoord in Sobibor en Auschwitz. 
 Bij de steenlegging aan de Amsterdamesweg 54, voorheen  
Brantsenstraat 2, waren drie kleindochters aanwezig van de  
familie Hirschel. Van deze familie met zeven kinderen  
overleefden drie kinderen de Holocaust. De oudsten waren  
bij het uitbreken van de oorlog al uit huis, vertelt klein- 
dochter Heleen van Haaften tijdens de ceremonie. Tijdens  
de razzia van 10 december 1942 werden Heleens grootouders  
Machiel en Naatje met hun drie nog thuiswonende kinderen  

Heleen van Haaften vertelt na de steenlegging over haar Joodse  
familie Hirschel. Links in geel en blauw haar zussen Dé en Marian.

opgepakt en afgevoerd naar Westerbork. Door een admini- 
stratieve fout werden de ouders en twee dochters, onder 
 wie Heleens moeder Vera, vrijgesteld van deportatie; ze  
mochten ‘tot nader order’ naar Amsterdam. 

Zoon Jozef werd doorgestuurd naar Auschwitz en daar in  
april 1943 vermoord, 24 jaar oud. De dochters verdwenen in  
de onderduik, de ouders zelf wilden anderen niet in gevaar  
brengen en het hoofd niet buigen. Ze werden opgepakt en  
in juli 1943 vermoord in Sobibor, 61 en 69 jaar oud.Van hun  
uitwonende kinderen overleefde er slechts één de Holocaust.  
De drie Stolpersteine zijn voor de ouders Machiel en Naatje 
en zoon Jozef.

Over de familie Gans die op Burgemeester Weertsstraat 85  
woonde, is weinig bekend. Bij de ceremonie waren ook geen  
familieleden aanwezig. De heer J. Greep die hier destijds als  
kind korte tijd woonde en de Stolperstenen heeft aangevraagd,  
wist te vertellen dat het gezin een zoon en dochter had en  
dat alleen de dochter de Holocaust heeft overleefd. De  
andere drie werden op 9 april 1943 vermoord in Sobibor. 
“Het is goed dat door deze steenlegging de herinnering  
aan de onschuldigen in leven blijft”, zei hij tijdens de korte  
ceremonie.
Tekst en foto: Henk Donkers



 

M et de uitzonderlijk mooie nazomerdagen van de eerste 
helft september nog in herinnering, zijn we nu aanbeland 
in de kleurrijkste periode van het jaar: het najaar en de 

herfstvakantie staan al voor de deur. Dat betekent in Arnhem al enige 
jaren een evenement voor de jongste kinderen, het Sprookjesfestival, 
met ook in onze buurt leuke activiteiten. En dan volgt er in de loop 
van november nog meer. Eerst de viering van het Sint Maartensfeest 
(kinderen met lampionnen langs deuren) en als grootste klapper na-
tuurlijk de intocht van Sinterklaas. Uit de zeer goed ingelichte bron 
van onze feestcommissie heb ik gehoord dat de Sint met zijn Pieten 
op zaterdagochtend 25 november onze wijk weer zal bezoeken en 
met muziek voorop een rondtocht door de wijk zal maken. Dus alle 
kinderen en hun ouders: op naar wijkcentrum de Bakermat! De Ba-
kermat was op 9 september jl. ook een van de te bezichtigen objec-
ten in het kader van Open Monumentendag. Daar kon je toen alle 
ruimtes van het gebouw (een gemeentelijk monument uit de  
jaren ‘50) bekijken en zien en horen wat er allemaal te doen is. Van al 
die voorzieningen kunnen de wijkbewoners gebruik maken, net zoals 

wij als wijkvereniging dat doen, bijv. 
met onze maandelijkse themaoch-
tenden en de feestactiviteiten voor 
kinderen. 
Voor volwassen wijkbewoners is er 
op feestelijk gebied nog niet iets wat 
vergelijkbaar is. Als bestuur zijn we 
daar al wel mee bezig, maar we zoe-
ken nog naar extra menskracht. Ik 
verwijs u daarom graag naar de  
oproep, die u elders in dit nummer 
van Wijkcontact kunt lezen. Ook op 
andere gebieden waarop onze wijk-
vereniging actief is en wil blijven, 
kunnen we nog versterking gebrui-
ken. Dat geldt bijv. voor onze com-
missies op het gebied van duurzaam-

heid en van kunst en cultuur. Met meer mensen kunnen taken beter 
onderling worden verdeeld. En wat is er nou leuker dan je in een deel 
van je vrije uren in te zetten voor de leefbaarheid van je eigen Burge-
meesterswijk? Mocht u interesse hebben, dan wil ik u graag inlichten 
over de vacante plekken binnen de groep van onze vrijwilligers. Uw 
mailtje naar voorzitter@bwarnhem.nl is altijd welkom! 
Gerard Slag.

Waar zou u zich voor  
willen inzetten?
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Extra menskracht gezocht voor 
nieuwe activiteiten

uit het bestuur
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Bent u al lid van de 
Wijkvereniging?

U kunt voor minimaal € 10.- per jaar lid zijn van  
de Wijkvereniging. Een hogere bijdrage mag  
natuurlijk ook. Aanmelden kan via de site: 
bwarnhem.nl.

dinner’ door de wijk, een straatfeest, een  
grote lunch op straat, een wijkborrel of een 
Glühweinborrel rond Kerst.

Het bestuur is daarom op zoek naar wijk-
genoten die hun creativiteit en uithoudings-
vermogen willen steken in het organiseren 
van feestelijkheden voor de wijk. Wie er 
zin in heeft om deze handschoen op te 
pakken, kan zich melden bij de secretaris 
van het wijkbestuur, Johan van der Hoek;  
secretaris@bwarnhem.nl.

Wandelroute
Sinds kort hangen in onze wijk routebordjes 
van het Veluws Zwerfpad. Ze zijn te herken-
nen aan het geelrode vlaggetje, de kleur van 
de Nivon-streekpaden. Het Veluwe Zwerf-
pad start in park Sonsbeek en voert vervol-
gens 375 kilometer over de Veluwe. Door de 
verbindingsroutes zijn er veel mooie rond-
wandelingen en meerdaagse tochten te lopen  
over dit streekpad.
Elke etappe gaat via voornamelijk onverharde  
paden over de uitgestrekte stuifzandgebieden,  
heidevelden en glooiende heuvels. Wie hier 
gaat wandelen beseft volgens het Nivon dat 
de Veluwe niet voor niets het meest populaire  
wandelgebied van Nederland is.
De landelijke werkgroepen van het Nivon 
beheren het wandelpad. Meer informatie 
via www.nivon.nl/wandelpaden.
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D e verhuizing is – om het kort door de bocht 
te zeggen – de schuld van minister Adema van 
Landbouw. Die heeft namelijk bedacht dat vanaf 
2024 geen herten meer gehouden mogen worden  
op kinderboerderijen, in kampjes en tuinen.  

Aanvankelijk leek het erop dat gemeenten zelfstandig kon-
den beslissen over de toekomst van de hertenkampen. Maar 
dat bleek een misvatting: de herten zijn volgens de minister  
gevaarlijk voor de mens, bovendien horen ze in de vrije natuur 
en daarom moet er een uitsterfbeleid komen. 

Om tot de conclusie te komen dat de herten weg moeten, was 
er een rapport nodig van maar liefst 177 pagina’s. Daarin staan 
lange lijsten van ‘huisdieren’ die gevaarlijk of niet-gevaarlijk 
zijn voor de mens. Herten zijn volgens het rapport gevaarlijk 
omdat ze ziekten kunnen overbrengen. Bovendien horen 
deze dieren thuis in de vrije natuur en niet achter een hek.  
Gelukkig zijn volgens het rapport honden en katten niet  
gevaarlijk; evenmin als waterbuffels en kamelen. Het ontlokte 
Kamerlid Pieter Omtzicht overigens de woorden: “Als de  
minister vindt dat een hertenkamp niet geschikt is voor herten, 
nodig ik u uit om naar een moderne megastal te gaan.”

Hertenkamp mag 
nog even blijven, 
maar zonder 
mannetjes

Uitsterfbeleid
De damherten in Sonsbeek en de herten in de 250 andere 

dieren- en hertenkampen in Nederland kunnen natuurlijk 
niet in het wild overleven. Daarom bedacht de minister een 
zogenoemd uitsterfbeleid. Dat komt er op neer dat beesten  
die dood gaan niet vervangen mogen worden en dat er boven- 
dien een fokverbod komt. Aanvankelijk was het idee dat de 
mannetjesherten zouden worden gecastreerd. Maar bij castra-
tie verliest de bok niet meer ieder jaar zijn gewei, het groeit  
gewoon door. Dat leidt tot een zogeheten pruikgewei: een 
steeds groter en zwaarder gewei dat uiteindelijk tot ont-
stekingen leidt en waaraan de herten uiteindelijk overlijden. 
Castreren is dus geen optie.

Dus resteerden  twee opties: het steriliseren van de vrouw-
tjes of alle mannetjes uit de roedel halen. Gekozen is dus om 
alle bokken te verwijderen. Daarmee is het hertenkamp een  
treurige bedoening geworden: geen bokken met stoere ge-
weien meer en dus ook geen nieuwe, jonge hertjes. Nu de  
acht bokken uit het hertenkamp zijn weggehaald, moeten ze 
hun natuurlijke lusten zien te bedwingen. De vrouwtjesherten  
zullen kinderloos op hun levenseinde moeten wachten.  
Daarmee komt een eind aan het hertenkamp dat 120 jaar  
geleden werd aangelegd.

Tekst en foto’s Johan Bosveld

Eind september zijn de acht bokken 
uit het hertenkamp in Sonsbeek in 
het diepste geheim verhuisd naar 
het Natuurcentrum Presikhaaf. 
Inmiddels lopen de damherten 
onwennig rond in hun tijdelijke 
‘behuizing’. Of de bokken een 
nieuwe definitieve locatie krijgen  
is nog onbekend.
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stad’ van Nederland.” Joan vult aan: “En 
een unieke stad, want waar vind je nu 
grazende koeien vrijwel in het centrum.”

Overal hing kunst
In Arnhem ontdekten ze een mooi, 

maar nogal verouderd herenhuis. Een 
pand aan de Van Lawick van Pabststraat 
waar tot haar overlijden vorig jaar augus-
tus Liesbeth Brandt Corstius woonde. 
“De eerste keer dat we er gingen kijken 
hing er nog overal kunst”, herinnert  
Riëtte, een erfenis uit de tijd dat de vori-
ge bewoonster, Liesbeth Brandt Corstius 

D  at er verbouwd en gere-
noveerd wordt in de wo-
ning aan de Van Lawick van 
Pabststraat is op afstand al 
te horen en te zien. Vanaf de 

straat zijn de geluiden van bouwvakkers 
niet te missen en de parkeerplaats voor 
het huis is bezet door een grote afval-
container. Gezien de omvang en com-
plexiteit van de klus zullen de werk-
zaamheden nog wel even voortduren. 
Maar dat hebben Riëtte (46) en Joan (54) 
er graag voor over. “We wilden een au-
thentiek pand, maar wel een huis om je 

tanden in te zetten”, aldus Joan. 
Vanwege een grote klus in Lochem 

moest Joan regelmatig naar het Provin-
ciehuis in Arnhem en naar het kantoor 
van het Gelders Genootschap in Huis 
Zypendaal in het gelijknamige park. Van 
Rotterdam naar Arnhem met de trein 
en dan een fijn wandelingetje naar park 
Zijpendaal was geen straf, maar Joan 
bedacht dat het nog mooier zou zijn als 
het gezin in Arnhem zou wonen. Riëtte 
vond dat geen slecht plan, want zoals 
ze zegt: “Ik ken Arnhem goed en het 
is volgens mij de ‘mooiste middelgrote 

NIEUWE BEWONERS - RIËTTE BOSCH EN JOAN ALMEKINDERS

’We wilden een huis om je tanden in te zetten’
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Hij is architect en zij 
stedenbouwkundige. 
Tot voor kort woonden  
ze in Rotterdam, een  
soort luilekkerland voor 
iedereen die iets met 
bouwen heeft. 
Nu wonen ze met hun  
drie kinderen in de  
‘mooiste middelgrote  
stad’ van Nederland,  
zoals ze Arnhem  
noemen. Een gesprek  
met nieuwe bewoners 
Riëtte Bosch en  
Joan Almekinders.
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(ooit directeur van het Arnhemse Gemeentemuseum) 
er woonde. Eenmaal eigenaar van de woning besefte 
het echtpaar dat ze in een huis gingen wonen dat pre-
cies even oud was als hun woning in Rotterdam. Beide 
panden stammen uit 1908. En dat in Arnhem ingrijpend 
moest worden ‘geklust’ was ook al vergelijkbaar met de 
situatie zoals ze in Rotterdam waren begonnen. Joan: 
“In Rotterdam hadden we eigenlijk alleen de schil van 
het huis, een soort casco, dat van de sloop was gered 
door een ontwikkelaar.”

En er zijn volgens Riëtte meer overeenkomsten: “Net 
als Rotterdam heeft Arnhem ook een ingrijpend oor-
logsverleden en net als Rotterdam heeft deze stad ook 
een rauwe kant. Tegelijkertijd is hier net als in Rotter-
dam een kunstacademie.” Voorlopig lijkt het echtpaar 
echter weinig tijd te hebben voor het rondkijken in hun 
nieuwe stad. Joan: “We hebben de stad nog niet echt 
kunnen proeven, maar daar staat tegenover dat ik in 
Rotterdam zeker tien jaar niet meer op de Lijnbaan ben 
geweest, terwijl het mooie van Arnhem is dat elke straat 
iets charmants heeft.”

Tijdrovend
Verduurzamen, isoleren en moderniseren staan bo-

venaan de to do list van hun nieuwe woning. Maar het 
is volgens Joan een ingrijpend en tijdrovend proces. 
“We gebruiken bijvoorbeeld overal natuurlijk hergroei-
baar isolatiemateriaal op basis van hout en stro. Dat is 
dampopen materiaal, dat ervoor zorgt dat je eventueel 
vocht in huis goed onder controle hebt.”

Riëtte: “We zijn met de verbouwing in juni begonnen 
en twee maanden later verhuisd. Toen was het natuur-
lijk nog een puinhoop, we hebben eerst zes weken 
in de buurt van Ommen gewoond. Toen de scholen 
weer begonnen zijn we in Arnhem in het huis zijn gaan 
‘kamperen’. Maar het is nog lang niet klaar, hoewel onze 
meiden samen alvast een stofvrije kamer hebben. 

Voor de kinderen – zoon John (12) en twee dochters 
Puk (15) en Eef (16) – is het inmiddels ook goed toeven 
in Arnhem, hoewel ze de verhuizing aanvankelijk niet 
echt zagen zitten, weet Riëtte: ,,Maar Puk zei uitein-
delijk dat ze liever nú verhuisde dan wanneer ze niet 
meer thuis zou wonen. Ze vond dat het een fijn idee 

Yvonne

“Net als Rotterdam heeft 
Arnhem ook een ingrijpend 

oorlogsverleden en net 
als Rotterdam heeft deze 
stad ook een rauwe kant. 
Tegelijkertijd is hier net 

als in Rotterdam een 
kunstacademie.”

om samen met het hele gezin te verhuizen.”  Inmiddels 
gaan de kinderen ze in Arnhem naar de middelbare school 
en zijn Puk en John lid geworden van Arnhemse grootste 
volleybalclub Aetos. 

Leuke ontwikkelingen
Een van de positieve aspecten van wonen in Arnhem  

is volgens Riëtte dat er zoveel leuke ontwikkelingen zijn:  
“Denk aan de omgeving van Rozet, het voormalige Coberco- 
terrein, enzovoort. In Rotterdam zijn vergelijkbare ontwik-
kelingen al langer geleden ingezet, dus daar hebben we het 
ook meegemaakt. Maar we beseften ook dat de komende 
jaren alles rondom Rotterdam wordt volgebouwd, dat gaat 
gegarandeerd schuren met de bestaande stad.”

Joan en Riëtte zijn het er over eens dat de sfeer in Arnhem 
gemoedelijker is dan in Rotterdam. “En de kinderen kun-
nen in 5 minuten naar het station lopen om de trein naar 
Rotterdam te pakken waar hun oude vrienden nog wonen”, 
zegt Riëtte. ,,En wat ik ook heel leuk vind is dat ze met hun 
nieuwe vrienden hier in Arnhem naar Sonsbeek kunnen 
om een beetje te ‘chillen’. Inmiddels merken zelf ook dat 
het hier zo slecht niet is in vergelijking met Rotterdam. We 
hebben niet steeds een laag fijnstof op het balkon en onze 
jongste zoon zei pas geleden nog dat het hier veel schoner 
is dan in Rotterdam.”  

Tekst en foto’s Johan Bosvel

FOTO: JOHAN BOSVELD
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E  en foto van de Burgemeesterswijk van boven laat voor- 
namelijk zwarte platte daken zien. Dit zijn daken die  
veelal bedekt zijn met bitumen, een op aardolie geba-
seerde baanvormige substantie die waterdicht is, vuur-
bestendig en dus brandveilig is, niet-toxisch en recycle- 

baar is. Allerlei redenen waarom we dit al sinds jaar en dag als  
dakbedekking toepassen. Maar de wereld om ons heen verandert 
en dat geeft aanleidingen om na te denken over andere vormen van 
dakbedekking. Redenen daarvoor dienden zich de afgelopen weken 
volop aan:

• De opwarming van kamers onder een zwart plat dak is bij  
aanhoudende warmte aanzienlijk, doordat het zwarte bitumen, 
dat veelal als dakbedekking is toegepast, door de zon enorm 
opwarmt. Een zwart dak kan op een zonnige dag een tempe-
ratuur van wel 80 graden bereiken en geeft die warmte af aan 
de ruimten eronder. 

• Door de hoge temperatuur van een zwart dakoppervlak in 
de zomer presteren zonnepanelen die daar bovenop liggen  
minder goed. Dit komt doordat zonnepanelen een zogenaamde 
‘negatieve temperatuurcoëfficiënt’ hebben voor vermogen, 
wat betekent dat ze bij hogere temperaturen minder vermogen  
produceren, en bij lagere temperaturen juist méér. Het gevolg 
is, dat veel zonnepaneelsystemen op hete zomerdagen minder 
hoge pieken in hun vermogen bereiken dan op koude, maar 
zonnige, lentedagen.

De afgelopen maanden 
is de temperatuur 
regelmatig boven de 25 
graden uitgekomen en 
ook deze septemberweek 
is dat weer het geval. 
Daarnaast was het in 
juni wekenlang droog 
en de zon scheen volop. 
,,Alle reden om eens 
goed na te denken over 
uw platte dak!”, aldus de 
Duurzaamheidscommissie  
van de Burgemeesterswijk

Een nieuw dak: zwart,  
wit of groen?

Een groendak met onderhoudsarme beplanting met sedum. FOTO’S: JOHAN BOSVELD
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• Na een droge periode kan het in korte tijd stevig 
regenen. Dat water wordt van de daken afgevoerd 
via de HWA-leidingen naar het riool. Binnen een 
kwartier is het dak weer droog maar is het riool 
overbelast door de piek aan water, terwijl we dat 
water liever wat langer zouden willen vasthou-
den, zodat het riool niet overbelast raakt en om 
beplanting mee te kunnen bewateren. 

• De afgelopen maanden hebben grassen en gewas-
sen volop in bloei gestaan. Hoe meer biodiversi-
teit, des te beter dat is, bijvoorbeeld voor insecten. 
Aan de luchtfoto is te zien dat er in een woonwijk 
heel wat onbegroeid dakoppervlak aanwezig is. 

Daarnaast moet een bitumen dak om de 15 tot 20 jaar  
vervangen worden. Mocht dat moment zich bij u 
aandienen dan is een wit of groen alternatief voor uw 
dakbedekking het overwegen waard.

Het groene alternatief
Een groendak is een dakbedekking opgebouwd uit 

verschillende lagen, met als bovenste laag beplanting. 
Er zijn veel soorten beplanting mogelijk, van onder-
houdsarme sedumbeplanting tot daktuinen met bomen. 
De draagkracht van de dakconstructie en het gewenste 
onderhoud zijn bepalende factoren bij de keuze voor 
een bepaald type groendak. Een groendak verhoogt 
de levensduur van de onderliggende bitumen of  
waterdichte laag, het zorgt voor betere warmtewering 
en geluidsisolatie, het verbetert het rendement van  
zonnepanelen, het zorgt voor een grotere biodiversiteit 
in de directe leefomgeving, het creëert waterberging en 
het ziet mooi uit. Een groen dak is zelf aan te leggen  
(er zijn kant en klare pakketten verkrijgbaar bij bouw-
markten) of kunnen door een specialist aangelegd 
worden.  

Als aandachtspunten bij een groen dak zijn te noemen  
dat bij aanhoudende droogte ook de beplanting op 

een groen dak water nodig heeft. Daarnaast moet een 
groendak nu en dan bemest worden. Ook is het goed 
om bewust te zijn van het feit dat bij een eventueel 
optredende lekkage, deze onder een groen dak dikwijls  
lastig op te sporen en te repareren is. 

Het witte alternatief
Een wit dak kan van verschillende materialen gemaakt 

zijn. Dit kan bitumen zijn, maar ook een kunststoffen 
dakbedekking, zoals PVC of EPDM. De keuze kan ge-
baseerd worden op basis van de dakvorm, aangezien 
bitumen zich wat beter leent voor toepassing op een wat 
onregelmatigere dakvorm met veel hoeken. Een witte 
dakbedekking zorgt ervoor dat de zonnestralen minder 
worden geabsorbeerd dan bij een donkere dakbedek-
king, waardoor het dakoppervlak minder opwarmt. 
Hierdoor warmen onderliggende ruimtes ook minder 
op. Daarnaast heeft dit een positieve invloed op het 
rendement van eventueel op de witte dakbedekking 
aanwezige zonnepanelen.

Aandachtspunten bij een witte dakbedekking zijn 
uiteraard de optredende vervuiling van het witte opper-
vlak. Deze zal ervoor zorgen dat de weerkaatsing van het  
zonlicht na verloop van tijd minder wordt, omdat het 
dakoppervlak door de vervuiling donkerder zal worden. 
Door het dakoppervlak af en toe schoon te maken of 
opnieuw wit te verven kun je dit enigszins  tegengaan. 

Subsidiemogelijkheden
Voor het vergroenen van uw dak stelt de gemeente 

een subsidie beschikbaar, de subsidie “groenblauwe 
initiatieven”.  Voor het verduurzamen van uw woning, 
bijvoorbeeld het isoleren van uw dak, is onder andere 
de ”SEWA-subsidie” beschikbaar. 

Tekst Duurzaamheidscommissie

Zie voor meer informatie de website van de 
Gemeente Arnhem.

Witte dakbedekking zorgt 
ervoor dat zonnestralen 
minder worden geabsor- 
beerd, waardoor het  
dakoppervlak minder  
opwarmt. 
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D  at het allemaal zo lang heeft geduurd voor-
dat Asklepios, Hygieia en Telesphoros kon-
den terugkeren naar hun oude plek, komt 
volgens beeldhouwer Ton Mooy door-
dat er weinig of niets bekend was over de 

beelden. En om ze goed te kunnen restaureren, moest 
de Amersfoortse kunstenaar wel weten hoe ze er oor-
spronkelijk uitzagen. Daar kwam bij dat de beelden al 
eens eerder waren opge-
knapt en er daardoor niet 
mooier op waren gewor-
den. Maar begin vorige  
maand was de klus ge- 
klaard en kon het tuin-
beeld weer op zijn plaats  
in het park worden 
getakeld. De sokkel stond 
er nog en met een dikke 
laag cement kregen de 
man, vrouw en kind hun 
statige uitzicht terug. 

Stoeien
Aan de fraaie vormen in marmer is niet te zien dat 

kunstenaar Ton Mooy heeft moeten stoeien met de uit-
eindelijke vorm. “We hebben overal gezocht en geïnfor-
meerd, maar foto’s en documenten van de oorspronkelij-
ke vorm hebben we niet kunnen vinden.” Het tuinbeeld 
stamt uit de achttiende eeuw en stond oorspronkelijk op 
het landgoed Rhederoord bij De Steeg. Dit landgoed was 

net als Huis Zypendaal eigendom van 
de familie Brantsen. Toen Brantsen 
vanwege financiële problemen het 
landgoed in 1911 verkocht, verhuisde 
de beeldengroep naar park Zijpendaal.

Van die beginperiode heeft Mooy 
geen foto’s of andere beelden kunnen 
achterhalen. Duidelijk was wel dat 
het hoofd van het kindje Telespho-
ros niet origineel was en bovendien 
niet bepaald mooi. Mooy: “Sommige  
mensen vonden het meer op een 
lelijke dwerg met een te groot hoofd  

Beelden Zijpendaal terug:  
zonder neus maar met  
nieuw hoofd
Ze zijn weer terug! De drie Griekse goden die tezamen het tuinbeeld 
vormden tussen de twee spiegelvijvers in park Zijpendaal. Zo’n drie 
jaar geleden verdween de beeldengroep nadat de gemeente had 
besloten dat ze gerestaureerd moest worden. Daarna werd het stil 
en kon niemand vertellen of en wanneer het ‘medische’ drietal zou 
terugkomen.
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Beelden Zijpendaal terug:  
zonder neus maar met  
nieuw hoofd

lijken dan op een baby.” Dus besloot hij de God van de 
genezing een nieuw en mooier hoofd te geven. “Ik heb 
er mijn eigen interpretatie aan gegeven”, zegt hij. “De 
verhoudingen tussen hoofd en lichaam kloppen nu ook 
beter.” Om diezelfde reden heeft hij ook het handje van 
het kind wat aangepast.

Toegevoegd
Mooy heeft bovendien een klein en niet opvallend 

voorwerp toegevoegd. Hygieia, de godin van de gezond-
heid (en de dochter van de bebaarde Asklepios, de god 
van de geneeskunde) heeft een kleine schaal in haar 
hand, precies zoals tientallen andere beelden van de 
godin elders in de wereld die ook in hun hand hebben. 
Die schaal is nog altijd het symbool van veel apothekers 
en drogisten.

Bij het op zijn plaats takelen van de beeldengroep 
stootte Hygieia letterlijk haar neus. Het beeld ziet er 
daarom wat gehavend uit met een ‘ontneusde’ godin. 
Mooy zal de verwonding zo snel mogelijk herstellen, 
hoewel het niet echt lelijk is: een oplettende voorbij-
ganger zal het gemis van de neus wellicht opmerken, 
maar weet dat menig mythologisch beeld uit de oud-
heid ook delen van zijn of haar lichaam mist. Overigens 
hoefde Mooy aan vader Asklepios nauwelijks iets te 
herstellen.   

Tekst en foto’s: Johan Bosveld

Beeldhouwer
Beeldhouwerij en restauratieatelier Ton Mooy 
doet veel op het gebied van ornamentiek en 
beeldenrestauratie. In die wereld is hij dan ook 
een bekende naam. Bij restauraties werkt hij 
vaak samen met de Rijksdienst voor de  
monumentenzorg. De afgelopen jaren was hij 
onder meer betrokken bij de restauratie van 
het Monument op de Dam, de St. Janskathe-
draal in Den Bosch, de Domkerk in Utrecht en 
de Grote Kerk in Breda. In Arnhem restaureerde 
hij het beeld van Ontvoering van Persephone 
dat oorspronkelijk in het Lauwerspark achter 
Musis Sacrum stond. Daarna zwierf het beeld 
langs via verschillende plekken in Arnhem om 
uiteindelijk een vaste plek te vinden op het 
Croydonplein bij Kronenburg

Het team o.l.v. kunstenaar Ton Mooy plaatsen de beelden na restauratie teurg in park Zijpendaal.
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Wonen tussen twee werelden
Het Nepromaterrein aan 
de Amsterdamseweg 
lag na afbraak van de 
poetsfabriek en het vertrek 
van kunstenaarsinitiatief 
PlaatsMaken, jarenlang 
braak. Het zwaar 
verontreinigde terrein 
moest eerst worden 
gesaneerd voordat een 
projectontwikkelaar er  
aan de slag kon. Op deze 
plek verrezen stadsvilla’s 
die nu bekend staan als 
Arnhemse Heeren.

I n de 34 jaar dat ik nu in de Burgemeesterswijk woon, 
ben ik ongeveer twee keer in de week met de fiets 
omlaag en omhoog over de Amsterdamseweg gere-
den. Het kan iets meer of iets minder zijn, maar het 
is toch al gauw zo’n 3500 keer. Daarnaast ook nog 

een aantal keren met de auto en ook best wel vaak te voet. 
Ik heb op de fiets al die 3.500 keer die bult vervloekt, zelfs 
met wind mee vind ik hem zwaar. Ik ben een snelle daler, 
maar een langzame klimmer. Iedere keer dat ik die heuvel 
bestijg, kan ik me niet meer goed herinneren hoe het de 
vorige keer was; moeilijker of makkelijker. Iedere keer is 
voor mij een nieuwe klim. 

In totaal is de Amsterdamseweg 2,1 km lang met een 
hoogteverschil, vanaf de Zijpsepoort, van 55 meter. Het zal 
ongeveer 650 meter zijn wat de afstand is van begin tot waar 
ik linksaf met gevaar voor lijf en leden kan oversteken naar 
de Beaulieustraat, die betrekkelijk vlak begint en dicht bij 
huis is. Nog 75 meter en mijn jachtige ademhaling is weer 
normaal. Maar goed, ik heb toch in de afgelopen jaren op 
dit kleine stukje weg meer dan 2.275 km heuvelop gereden. 

Omdat ik zo enorm gericht ben op de inspanning die ik 
verrichten moet, let ik niet goed op mijn omgeving, behalve 
als ik word ingehaald door andere fietsers, steeds meer 
elektrisch ondersteund. Dan kijk ik langere tijd naar een 
rug die van mij af beweegt. Ik kan mij niet meer herinneren 

Anne-Marie en Martijn Bax, bewoners van het eerste uur. FOTO: JOHAN BOSVELD

VAN NEPROMA TOT AAN ARNHEMSE HEEREN DEEL 3
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hoe dat eerste stuk van de Amsterdamseweg er 34 jaar 
geleden uitzag. Ook niet 25 jaar geleden, ook niet 15 jaar 
geleden, behalve dan dat er een braakliggend terrein 
was, met opschietende struiken, Heras hekwerken en 
de achterkant van de huizen aan de Sweerts de Landas-
straat.

Nieuwbouw
Alleen de laatste twee jaar herinner ik mij goed. De 

nieuwbouw van de Arnhemse Heeren, een samenwer-
kingsproject van Volker Wessels, Bouwfonds gebiedsont-
wikkeling en Jasper van Dijke voor Weusten Liedenbaum 
architecten. Je kon meer dan een jaar niet met de fiets 
over het fietspad dat vanwege de werkzaamheden was 
afgesloten en ik moest constateren dat de beklimming 
van de Sweers de Landasstraat ook best lastig was, met 
bovendien een aantal extra bochten. 

Maar dit jaar zijn de huizen allemaal bewoond en 
lijken de obstakels voorlopig van de baan. Afgezien 
van een lelijk makelaarskantoor op de hoek, begint het 
Burgemeesterskwartier door deze nieuwbouw via de 
Amsterdamseweg weer een fraai en voornaam aanzicht 
te tonen. Je wordt als het ware meegetroond door het 
ritme van de gemetselde gevels, de verspringingen tussen 
de blokken, een flauwe buiging van het fietspad en dan 
kaarsrecht de stoep langs een lange rij huizen, opge-
bouwd in okergele en roodbruine kleuren baksteen en 
hoewel gelijkvormig, niet hetzelfde. Het zijn negentien 
panden, maar zowel in hoogte, als in breedte en in op-
pervlak is niet elk huis gelijk. Hoger op de bult, zijn een 
aantal woningen in de breedte geplaatst.

 In een telefoongesprek met de architect Jasper van 
Dijke, vertelt hij mij over de moeilijkheid van het hoog-

teverschil over de lengte waarop de huizen gebouwd 
moesten worden. Een lange, relatief smalle strook en de 
uitdaging het geheel aan te laten sluiten op de achter-
liggende huizen van het Burgemeesterskwartier en het 
stationsgebied. Omdat het hier woningen in een duurder 
segment betreft, zijn ze wat inhoud betreft ruim bemeten 
en voorbereid op de toekomst. En er was de maatstaf om 
voor elk huis twee parkeerplekken voor niet te kleine 
(dus grote) auto’s te realiseren. In een buurt als deze, 
waar alle voorzieningen wat vervoer betreft zo ongeveer 
voor het oprapen liggen, is dat wel wat achterhaald, vindt 
ook Jasper. Helemaal nu er ook elektrische deelauto’s 
om de hoek staan en benzine deelauto’s voor de deur.

In de periode dat de opdracht werd verstrekt door de 
projectontwikkelaar, werd in de vergunning vastgelegd 
dat de woningen zo duurzaam mogelijk moesten wor-
den, dus gasloos en voorzien van zonnepanelen en lucht 
warmtepompen. Het is altijd een uitdaging om vanaf de 
eerste schetsen de werkelijke bouw in te gaan en uit te 
komen bij het resultaat. Jasper van Dijke kijkt terug op 

FOTO: JOHAN BOSVELD

Martijn is zelf 
projectontwikkelaar  

en hij vond dit  
een gaaf plan waar  

hij bewondering  
voor had. 
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een prettige samenwerking met ont-
wikkelaar en bouwonderneming en is 
tevreden over het resultaat en best wel 
trots op dit project

Afspraak
Ik heb een afspraak gemaakt met 

Martijn Bax, bewoner vanaf het eerste 
uur, die met zijn vrouw Anne-Marie en 
twee dochters ergens halverwege in de 
rij huizen woont. 

Ik heb afgesproken in de avond en 
loop de Amsterdamseweg naar bene-
den. Het is nog vakantie, het is niet 
druk op de weg en de zon schijnt on-
genadig op het asfalt en het trottoir. Als 
ik voor het huis ben aangekomen voel 
ik de warmte van de stenen op mijn ge-
zicht. Ik kan door het raam naar binnen 
kijken. Een plant op de vensterbank 
krijgt nog gauw een slokje water. De 
portiek brandt als een klein oventje. 
Er wordt opengedaan door Martijn en 
ik kom in een halletje dat leidt naar een 
keuken aan het raam aan de voorzijde 
en een trapje naar boven in een open 

ruimte met grote eettafel, die uitkomt  
op een ruim terras aan de binnenplaats 
aan de achterzijde van het huis. Aan de 
rand daarvan een hoge bakstenen muur, 
die de percelen aan de Sweers de Land-
asstraat afscheidt van de binnenplaats. 

We gaan zitten aan de tafel met een 
kopje thee.

Hoe ervaren zij het om in dit huis te 
wonen en wat vinden ze van de omgeving 
en van de wijk. Zo vlak aan een dubbel 
fietspad, een drukke weg en een station, 
waar de treinen af en aan rijden. Zelf 
zou ik zo mijn bedenkingen hebben, 
maar Martijn en Anne-Marie vertellen 
enthousiast over hoe ze elkaar dertig 
jaar geleden in de trein van Arnhem naar 
Enschede hebben ontmoet. Toen ze de 
plannen voor de Arnhemse Heeren za-
gen, hebben ze zich direct ingeschreven, 
bijna een keuze gedreven door roman-
tiek. Martijn is zelf projectontwikkelaar 
en hij vond dit een gaaf plan waar hij 
bewondering voor had. Al snel ging het 
gesprek over het vak projectontwikke-
ling. 

Natuurlijk gaat het over geld en inves-
teerders, maar dat is niet het enige. Ook 
over gemeenten en verordeningen, over 
ruimte en bestemming, over commissies 
en bewoners. Als ontwikkelaar vindt hij 
wonen het leukste aspect van vastgoed. 
Vooral het overleg met de omgeving, de 
toekomstige bewoners en met de buurt, 
om met elkaar aan tafel te zitten en dan 
te vertellen wat er zoal allemaal gedaan 
moet worden om een plan te realiseren. 
Hij wil vooral iedereen erin meenemen. 
Hij is gedreven en enthousiast, sociaal 
geëngageerd, hoewel dat laatste met 
een nauwelijks merkbaar knikje wordt 
bevestigd. De ontwikkeling van het Sak-
sen Weimar terrein elders in de stad is 
zijn werk geweest en hij is best trots op 
wat daar is gerealiseerd.

Weer terug naar de keuken. Anne-Marie  
vertelt hoe een toevallige ontmoeting 
in de trein leidde tot een door Martijn 
gearrangeerde tweede keer en daarna 
vrij snel verkering. Vanuit Klarendal en 
Het Broek, via Nieuw Monnikenhuizen, 
naar de Schuytgraaf. Een geweldige 

FOTO: JOHAN BOSVELD
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Martijn en Anne-Marie  
houden van de  

veelzijdigheid, snel in  
de stad als je wilt, snel  

de stad uit en de parken  
in en overal naartoe  

met de trein. Ze hebben  
al een auto weggedaan 

vanwege dat gemak.

plek voor een jong gezin. Met allemaal gelijkgestemde  
jonge gezinnen, allemaal samen de tuin aanleggen,  
scholen en winkels. Anne-Marie werkte toen in de zorg, 
later in het onderwijs en vanaf nu juffrouw op een school 
voor moeilijk lerende kinderen. Ook bij haar merk ik 
betrokkenheid bij de samenleving en en idealisme.

Centraal
Maar de Schuytgraaf is niet de stad en niet het  

platteland. Van allebei te ver weg. De plek waar ze nu 
wonen is centraal. Wel aan een drukke weg, maar het 
huis is zo goed geïsoleerd dat je van de buitengeluiden 
niet veel meekrijgt. Het is ook heel energiezuinig: A+++ 
met zonnepanelen en een warmtepomp, die in de zomer 
ook de vloer koel kan houden. Alleen de slaapkamers 
aan de voorkant moeten in de zomer toch extra zon-
wering krijgen, want het wordt wel warm.

‘Jullie wonen nu in de Burgemeesterswijk’, zeg ik. ‘ 
Hoe ervaren jullie de burgemeesterswijk.’ 

Niet zo sterk, blijkt. Eigenlijk alleen vanwege de ach-
terkant van de villa’s aan de Sweerts de Landasstraat. 
Ze kijken uit op achtergevels, waarvan er twee net als 
de torens achter het station blauw en groen zijn geschil-
derd. Eerst vonden ze het er heel mediterraan uitzien, 
maar nu zij de buren kennen, begrijpen zij het verband. 
Ze hebben meer het gevoel dat ze in het stations- 
gebied in de stad wonen. 

Met de directe buren hebben ze al wel een BBQ-
feestje gehad, divers bewonersoverleg, regels opgesteld 
en naleving ervan besproken. De bewoners zijn over 
het algemeen al wat ouder. De prijzen van de huizen, 
tussen de 550.000 en 700.000 euro, zijn voor starters 
niet makkelijk haalbaar. De binnenplaats is open naar 
de Sweerts de Landasstraat. Daardoor voelen ze wel dat 
ze in de wijk wonen, een buurt met andere bewoners 
en grootstedelijke dynamiek, met soms wat gedoe met 
gehang van opgeschoten jeugd. 

Elk huis heeft twee parkeerplekken, de meeste onder 
het terras, andere met een tuin achter het huis, twee 
parkeerplaatsen onoverdekt op de binnenplaats. De  
binnenplaats zelf is zo weinig tot de verbeelding sprekend  
als welke willekeurige parkeerplaats ook. Het zicht 

op de gevels en de tuinen daarachter is wat 
beperkt door de toch wel karakteristieke, 
hoge muur. Daardoor hebben ze meer con-
nectie met de stad waarop ze aan de voor-
kant uitkijken.

Ze wonen dus tussen twee werelden, 
misschien wel meer. Als je vanuit hun huis 
omhoogloopt en langs het CITO-gebouw via 
de fietsbrug linksaf onder de torens door het 
stationsgebouw inloopt, heb je een groot- 
stedelijke ervaring. Dan via het station de 
 oude binnenstad in, met enkele monumen-
tale panden. Via de Zypsepoort het park 
Sonsbeek in en dan door de 19e-eeuwse 
Burgemeesterswijk weer naar de Amster-
damseweg. En dat allemaal in een wandeling 
van drie kwartier. Ze houden van die veel-
zijdigheid, snel in de stad als je wilt, snel de 
stad uit en de parken in en overal naartoe 
met de trein. Ze hebben al een auto weg-
gedaan vanwege dat gemak. 

Ik krijg nog een rondleiding door het huis. 
Er is opvallend veel ruimte. Ruime keuken, 
een opkamer met uitloop naar het terras. 
Daaronder een souterrain met bijkeuken en 
uitgang naar de parkeerplaats. Weer een trap 
naar een enorme woonkamer met uitzicht 
op station en stad. Weer een trap met twee 
slaapkamers voor de dochters, elk met een 
tweepersoonsbed. Dan de bovenverdieping 
met terras, fantastisch uitzicht over de stad 
met nu nog wel een kijkje op de Eusebius-
toren en aan de achterzijde, tot grote  
vreugde van Martijn, zicht op de feeëriek 
verlichte Witte Villa in Sonsbeek.

Henk Hilvering 

Met dank aan de familie Bax



Sinds 1911 verzorgen wij uitvaarten 
in Arnhem en omgeving

Telefoon 026 333 30 29

info@mijnhartuitvaartverzorging.nl   
www.mijnhartuitvaartverzorging.nl

UITVAARTVERZORGING

Dé Praktijk voor oefentherapie
• Houdingverbetering: scoliose, kyfose of lordose
•  Rug-, nek-, schouder- en armklachten
• Bekken- en zwangerschapsklachten
• Chronische klachten
• Activering van ouderen  

Jachthoornlaan 1A, 
(het Dorp) Arnhem www.mensendieck-arnhem.nl

info@mensendieck-arnhem.nl

Afspraak maken?
06-14477578

Ook zonder verwijzing!

	
●			Houdingverbetering: scoliose, kyfose en lordose 

	 ●			Rug-, nek-, schouder- en armklachten 
	 ●			Begeleiding na heup- en knieoperatie
	 ●			Chronische klachten
	 ●			Hulp bij slaapproblemen
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I k heb morgen een rondvaart en 
daarna een feest.”  Een oudere dame 
loopt op een van de laatste warme 
zaterdagmiddagen in september bin-
nen bij Future is Vintage. “Ik heb toe-

vallig mijn auto hier geparkeerd, zag de-
ze winkel en dacht ‘misschien hebben ze 
hier wel wat’. Ik zoek iets luchtigs, maar 
wel met mouwen want morgen wordt het 
ook weer heel zonnig.“

Het leek een goed idee om zaterdag-
middag net na opening van de winkel af te 
spreken met Sanneke  Blikkendaal, eige- 
naresse van tweedehands-kledingwinkel 

Future is Vintage bovenaan de Van Lawick  
van Pabststraat. Aan een gesprek komen 
we niet echt toe. Een moeder en dochter 
komen binnen. Voor ik het weet ben ik 
knoopjes van bloesjes aan het open- en  
dichtdoen voor de oudere dame

Sanneke zoekt ondertussen, terwijl ze 
koffie en thee maakt voor moeder en 
dochter, geschikte bloezes uit die ook 
nog passen bij de haar- en huidskleur  
van de oudere dame.  “En misschien is 
deze broek ook nog iets voor u?” De broek 

wordt het niet maar de oudere dame ver- 
trekt blij met een witte bloes. Moeder en 
dochter passen laarzen en een bontjasje 
en er komen meer klanten.  

Gek van mode
Wat beweegt Sanneke Blikkendaal, 

voormalig HR-manager en ex-lerares van 
een basisschool op de Hoogkamp om een 
eigen zaak in tweedehandskleding te be-
ginnen? We maken een nieuwe afspraak. 
Op dinsdag, als de winkel gesloten is. Als 
ik binnenkom is Sanneke bezig een vest 
en een trui in te pakken voor een klant, 

die zegt dat ze toevallig langsliep. “Bij ons 
op kantoor is het zo koud door de airco 
dat ik op zoek was voor iets warms en de 
deur was open. Ik begreep dat de winkel 
vandaag eigenlijk dicht is maar ik ben blij 
dat jullie een afspraak hebben en ik toch 
hier terecht kan.” “De klant is koning, 
toch?” zegt Sanneke lachend.

Ze licht haar overstap vanuit het on-
derwijs toe. “Met de kinderen op school 
vond ik het altijd hartstikke leuk, maar 
alles erom heen begon me steeds meer 

tegen te staan. Ik heb een achtergrond 
in het bedrijfsleven en ben altijd gek ge-
weest van mode, vandaar deze winkel”. 

Sanne richt zich op de luxere kleding-
merken en heeft veel vaste mensen die 
kleding voor de verkoop komen brengen. 
Ze vraagt 65 procent van de verkoopprijs. 
De inbrengers kunnen via een ingenieus 
systeem online volgen of hun kleding-
stukken verkocht worden. De kleding 
die na twee maanden niet verkocht is, 
gaat naar de kledingbank of terug naar 
de aanbieders. 

Last van tweedehandskledingsites als 
Vinted heeft Sanneke niet. “Dan heb je 
toch te veel gedoe. Je weet niet of het 
om de echte merken gaat en of het wel 
goed past. Ik merk dat mensen het fijn 
vinden om de stoffen te voelen en om 
de stukken te kunnen passen. Zelf vind ik 
het ontzettend leuk om combinaties voor 
mijn klanten te maken. Als er nieuwe kle-
ding binnenkomt, zie ik meteen waarmee  
het te combineren is.”

Toekomst
Sinds de opening in juni 2021 weten 

steeds meer mensen de winkel te vin-
den. “Het loopt goed en voorlopig blijf 
ik hier nog. In de toekomst zou ik wel een  
groter pand willen en ik zou heel graag 
ook tweedehands jongens- en mannen-
kleren verkopen”. Tot die tijd verkoopt 
ze alleen kleding en accessoires voor 
vrouwen. 
Hanneke Nagel

De klant is koning  
bij Future is Vintage 

Sanneke  Blikkendaal, eigenaar Future is Vintage.

In de toekomst zou  
ik wel een groter  
pand willen en ik  

zou heel graag ook  
tweedehands jongens-  

en mannenkleren  
verkopen”. 

FOTO: JOHAN BOSVELD
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Met Thaise massagetherapie mensen een  stap verder brengen 

D ennis woont in een gerestaureerd pand met een 
klassieke Burgemeesterswijk-look: marmeren 
vloeren, gezandstraalde ruiten. De praktijk-
ruimte is smaakvol ingericht met warme kleu-
ren. Er heerst een rustige, contemplatieve sfeer. 

Het huis, de straat, de wijk en het park bevallen deze 
nieuwe wijkbewoners uitermate goed. Dennis: ‘Ooit waren 
we een dag je in Arnhem en liepen we door deze straat. We 
zeiden: wat zou het leuk zijn als we hier konden wonen. 
En zo geschiedde!’ Na het VWO volgde Dennis een hbo-
opleiding toerisme. Hij werkte in verschillende organisaties 
en was onder andere ondernemer in de retail. 

Hoe ben je bij de Oosters georiënteerde therapie terecht  
gekomen? 

Dennis: ‘Op enig moment volgde ik een cursus Thaise 
massage omdat er veel dingen veranderden in mijn leven. 
Dat smaakte naar meer! Ik wilde er zelf mee aan de slag en 
heb een driejarige hbo-opleiding Thaise massagetherapie 
gevolgd. Aanvullend deed ik ook nog gedurende een jaar 
een opleiding medische basiskennis op westerse leest. On-
dertussen heb ik vier jaar ervaring als therapeut.’ ‘Ik werk 
veel met mensen die lichamelijke klachten hebben zoals 
verhoogde spierspanning, rugklachten of nekpijn. Ook 
komen mensen naar mij toe die vastlopen door stress, pres-
tatiedruk of bijvoorbeeld een prikkelbare darm syndroom. 
Mensen zetten zich lichamelijk schrap maar weten vaak 
niet waarom.’ 

Thaise mantra
De praktijk heet OMNAMO, het begin van een Thaise 

mantra. ‘Mijn vertrekpunt is: met respect en zonder oordeel 
mensen accepteren zoals ze zijn, met al hun kwaliteiten, 
ook als deze minder zichtbaar zijn. Het Oosterse principe 
dat lichaam en geest niet te scheiden zijn spreekt mij aan, 
net als het inzicht dat alles altijd in beweging is. De Wes-
terse benadering is meer: als je een probleem hebt moet 
je er iets aan doen; jezelf verbeteren. Maar aan dat doen, 
daar zijn grenzen aan.’

Hoe zie je de relatie tussen individuele problematiek en  
de maatschappij? 

‘Onze maatschappij is sterk prestatiegericht. Sommige 
mensen passen daar niet in of zijn gevoeliger. Ze ontwik-
kelen medisch onverklaarbare klachten of raken in een 
burn-out omdat ze niet in deze structuur mee kunnen. Bij 

In 2022 startte Dennis Ketel (1978) een praktijk aan 
huis op het adres Burgemeester Weertsstraat 40. 
Samen met zijn man verhuisde hij enkele maanden 
eerder van Utrecht naar Arnhem. Dennis biedt 
verschillende vormen aan van lichaamsgerichte 
therapie op Oosterse basis. 

anderen is er sprake van oude pijn bijvoorbeeld doordat 
ouders  emotioneel afwezig waren. In dit soort situaties is 
het autonome zenuwstelsel vaak verstoord. Mensen erva-
ren steeds een impuls om te vechten of te vluchten. Ze zijn 
dan hypergefocust en het lukt vaak niet om de spanning 
kwijt te raken. Stress en oude pijn leiden ertoe dat mensen 
de kwaliteiten die ze hebben niet kunnen uiten en dat gaat 
knellen.’‘Voor mensen met deze klachten is het belangrijk 
om te weten hoe het autonome zenuwstelsel werkt en wat 
het effect is op hun dagelijks handelen. Dat kunnen ze 
bij mij ervaren en ontwikkelen. ‘Tegelijkertijd hebben we 
in onze maatschappij te maken met een zorginfarct, een 
overbelast zorgsysteem waar ook niet alle klachten opge-
lost kunnen worden. Een integrale lichaamsgerichte aanpak 
kan zinvol zijn omdat sommige mensen dingen meemaken 
waar ze met woorden geen uitdrukking aan kunnen geven. 

Dennis Ketel, eigenaar OMNAMO.
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Met Thaise massagetherapie mensen een  stap verder brengen 

Het brein kan daar niet bij. Signalen van het lichaam zeggen 
vaak meer, zoals je hartslag of de beweging van de ademha-
ling. Een cliënt kan tijdens de therapie dergelijke signalen 
waarnemen zonder er direct een gedachte of conclusie 
aan te koppelen.’

Hoe pak je jouw therapeutische werk aan?
‘Ik start met een vragenlijst en een intakegesprek zodat 

ik een goede inschatting kan maken van wat nodig is. Dan 
gaan we aan de slag met een traject van een aantal sessies, 
vaak zo’n acht tot twaalf keer om de twee weken. Daarna 
kunnen we, indien nodig, overgaan in “regulier onderhoud”, 
ongeveer eenmaal per twee maanden een sessie.’

‘Ik werk stap voor stap met mijn cliënten. Waar zit de 
spanning in spieren, in gewrichten, in het bindweefsel? 
Daar speel ik op in met Thaise massage: met aandacht 
voor de ademhaling, meditatie, visualisatie en beweging. 
Dat leidt er vanzelf toe dat de aandacht van de cliënt meer 
naar het lichaam gaat en gedachten tot rust komen. Het 
autonome zenuwstelsel gaat vanuit de actiestand naar de 
ruststand. De overlevingsstrategieën van het brein zijn dan 
niet meer nodig. Het lichaam voelt zich veilig en kan de 
spanning loslaten.’

Aanraking
‘Bij de traditionele Thaise massage houden mensen hun 

kleren aan. Ook wordt er geen olie gebruikt. De basis is 
liefdevolle aandacht van de therapeut voor wat er ontstaat 
bij de cliënt. Soms is een lichte aanraking van de therapeut 
voldoende. Een andere keer is er juist veel druk nodig zo-
dat het lichaam voelt dat het mag ontspannen en de blok-
kade mag loslaten. De cliënt en de therapeut reflecteren 
op de signalen van het lichaam tijdens of na de massage.’

‘Soms komen er emoties los. Dat kan bevrijdend en te-
gelijkertijd verdrietig zijn. Door dat loslaten kan de cliënt 
zich openen. Zijn of haar kwaliteiten krijgen dan weer de 
ruimte. Ons lichaam is intelligent en wil graag pijn vermij-
den, maar soms houdt het lichaam hardnekkig vast aan 
belemmerende patronen. Als een cliënt in veiligheid het 
ongemak van de pijn kan voelen, geeft dat vaak nieuwe in-
zichten en kan het lichaam juist ontspannen. In dat loslaten 
zit het grootste werk. Ik geef cliënten dan ook vaak oefen-
materiaal mee voor thuis. In de vervolgafspraken kijken we 
hoe het gaat met de opdrachten en welke progressie er is. 
Afhankelijk daarvan zet ik andere technieken in of wijzigen 
we in samenspraak van koers.’

‘Veel cliënten hebben een druk leven in een professioneel 
beroep. Mensen komen vaak pas bij mij als de situatie niet 
meer houdbaar is en er echt iets moet veranderen. Ze ko-
men dan met fysieke spanningsklachten, maar vaak blijkt 
dat er meer aan de hand is.’ De mensen die bij mij komen 
zijn doorgaans tussen de 35 en 55 jaar oud; vrouwen en 
mannen. Opvallend vaak hebben zij met indringende er-
varingen in hun vroege jeugd te maken gehad; zoals (emo-
tioneel) afwezige ouders of verzorgers. Ik werk ook met 

mensen die met depressi-viteit of andere mentale klachten 
te maken hebben. Mijn bijdrage is complementair aan de 
reguliere zorg. Zo heb ik ook weleens een cliënt met kanker, 
die ik dan verlichtende massage geef, maar ik kan natuurlijk 
niet de ziekte genezen. Eventueel heb ik, als de cliënt dat 
wil, contact met diens andere zorgverleners.

Zie jij je zelf als een ondernemer?
‘Ik ben nu bezig mijn bedrijf stevig neer te zetten. In voor-

gaande jaren was massage een hobby naast mijn werk. Toch 
heb ik als therapeut al heel wat vlieguren gemaakt en is deze 
hobby inmiddels mijn werk geworden. ‘

Inloopmeditaties
‘Ik ben erkend therapeut (via mijn beroepsvereniging 

CAT). Cliënten kunnen bij sommige ziektekostenverze-
keringen een deel van hun kosten declareren. Vanaf 2024 
richt ik me helemaal op mijn bedrijf. Ik beëindig dan mijn 
deeltijdwerk voor de gemeente Utrecht. Ik ben bezig om 
naast mijn individuele therapie ook groepsactiviteiten en 
een online aanbod neer te zetten. Zo start ik in oktober 
met inloopmeditaties. Ook ben ik mijn website momenteel 
verder aan het ontwikkelen. Ik heb nu aardig wat cliënten 
per week, maar er is nog ruimte om te groeien.’

‘Voor de komende jaren wil ik me verder ontwikkelen 
als Thaise massagetherapeut. Steeds meer mensen bege-
leiden. Ook zou ik samenwerkingsverbanden met andere 
professionals willen uitbouwen en versterken. Mijn droom 
is: complementaire zorg bij elkaar brengen onder één dak.’ 
Meer info: www.omnamo.nl

Tekst en foto’s Ida Bontius



Bakkerij 
Reijnen

Wij bevinden ons aan de 
Kempcrbergerweg 159 
6816 RP Arnhem 

Wij hebben verse koffie & 
lekker gebak (to go)!
Ook verkopen wij heerlijke broden 
en broodjes die dagelijks vers 
worden gemaakt

Tel. 026 - 442 64 32 
info@bakkerijreijnen.nl
www.bakkerijreijnen.nl 

Snoeien doet bloeien

S-kwadraat Snoei-advies Arnhem
M 06-21 42 64 55
www.s-kwadraat.net

Zorg voor mooie struiken in uw 
tuin. Laat ze tijdig snoeien. Voor 
snoei-advies. snoei-les of het 
laten snoeien van al uw struiken 
en bomen neem contact op met: 

Snelliusweg 40-3 
6827 DH Arnhem 

tel.: 06 - 53 490 157 
www.gtollenaar.nl

LOODGIETER &
INSTALLATIEBEDRIJF
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Het blok aan Zijpendaalseweg 51-51a - hoek Bouriciusstraat - lijkt verwant aan het werk 
van Willem Diehl. Het is een gemeentelijk monument daterend van ca. 1905. Het huisvest 
enkele kantoren.

» www.dickcaderiusvanveen.nl
Tekening: Dick Caderius van Veen
Tekst: Kees Crone

verliefde kijk op de wijk
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Boekenmarkt
In de ruime Rembrandtzaal (voorheen de grote kerkzaal) 
is in de eerste week van november weer de traditionele 
boekenmarkt. Er is een zeer groot aanbod boeken in alle 
genres en veel muziek zowel op cd, dvd, VHS, vinyl als 
bladmuziek. Tijdens de markt is er een horeca-hoek om 
gezellig wat te gebruiken.

De opbrengst van de markt is dit jaar nog exclusief voor de 
exploitatie van de Bakermat.  Maar de organisatie hoopt 
volgend jaar ook een ander goed doel te steunen. Welk 
goed doel dat wordt, kunnen de bezoekers van deze boe-
kenmarkt mede bepalen. 
Woensdag 1 november en zaterdag 4 november, 
10.00 -17.00 uur. Entree gratis.

S inds we corona vrijwel volledig achter ons 
hebben gelaten, draait het Wijkcentrum  
Bakermat – zoals dat heet – als een tiere-
lier. Het laagdrempelig wijkcentrum voor de  
bewoners van Hoogkamp, Sterrenberg,  

Gulden Bodem en Burgemeesterswijk biedt ruimte voor 
initiatieven van de wijkbewoners en voor een veelheid 
aan activiteiten. Bakermat is dan ook vooral een plaats 
waar bewoners elkaar kunnen ontmoeten. In de drie 
zalen en twee kleinere ruimtes, waaronder de huiska-
mer, zijn vrijwel dagelijks activiteiten. Zo zijn er zeer 
regelmatig concerten met aansprekende en niet zelden 
beroemde musici. Maar daarnaast er veel meer; teveel 
om op te noemen. Voor de komende maanden staat 
er veel op het programma. Op deze pagina een over- 
zicht van wat er allemaal te doen in ons wijkcentrum.

Live concerten om de hoek

Nadaillac
In deze oktobermaand is er een concert van Nadaillac, 
een groep enthousiaste en ervaren zangers die jaar-
lijks naar Frankrijk afreist voor een studieweek en een 
daarop aansluitend concerttournee in Nadaillac in de 
Dordogne. Het ensemble staat onder leiding van Lydia 
Stoffels en wordt op de piano begeleid door Wim Stof-
fels, die ook met cellist Tyco Ferwerda de intermezzi 
verzorgt. Het ensemble brengt liederen ten gehore van 
Palestrina, Monteverdi, Purcell, Brahms, Haydn en Fau-
ré, maar ook werken van de flamboyante Spaanse he-
dendaagse componist Bardos en lichtere muziek uit de 
wereld van de film en de populaire muziek.
Zondag 15 oktober, 15.00 uur. Entree gratis.

Carola Smit 
Een week later is het de beurt aan Carola Smit & Friends, 
die ons meenemen op een muzikale reis met luisterlied-
jes, evergreens, en wereldhits. Carola (BZN) zang, wordt 
bijgestaan door Dick Plat (BZN) toetsen, Marleen Sier 
zang, Dennis Sier gitaar en Laurens Tol basgitaar. Tickets 
voor dit concert kunnen besteld worden per e-mail via 
ppondes@hotmail.com Vermeld in de aanmelding het 
aantal en alle namen van bezoekende deelnemers. De 
tickets staan op naam. U ontvangt van de organisatie een 
bevestiging, waarna u ook een e-mail ontvangt hoe u de 
betaling dient te voldoen voor dit concert.
Zondag 22 oktober, 15.00 uur. Entree 26 euro.

La Barra
La Barra is een zogeheten orquesta típica (een Latijns-
Amerikaanse term voor een band die populaire muziek 
speelt). Het orkest bestaat uit twaalf muzikanten van wie 
twee uit onze wijk. La Barra speelt de muziek van het 

Argentijnse orkest van Osvaldo Pugliese. Toine en Moni-
que Straatman, vaste docenten bij de tango-school Flor 
de Fango in Arnhem, lieten zich voor de muziek in Bue-
nos Aires inspireren. Na afloop van het concert kan het 
publiek zelf dansen in de tangosalon.
Zondag 29 oktober, 15.00 uur. Entree vanaf 20 euro.

Rijkskwartet
Het Rijkskwartet is een strijkkwartet dat uit vier jonge 
musici bestaat. Irene Piazza (viool), Laura Soeters (vi-
ool), Fiachra de Hora (altviool) en Nathalie Flintrop (cel-
lo) ontmoetten elkaar tijdens hun studies aan het Con-
servatorium van Amsterdam. Al snel bundelden ze hun 
krachten. Op het programma staan van Beethoven het 
Strijkkwartet no. 11 Op. 95 ‘Serioso’, van Caroline Shaw 
het Plan & Elevation en van Smetana het Strijkkwartet 
no. 1 ‘Uit Mijn Leven’ in E minor.
Zondag 19 november, 15.00 uur. Entree vanaf 22 euro.

Bach Ensemble
Het Velper Bach Ensemble (VBE) is een koor met on-
geveer 50 leden werken uitvoeren van Johann Sebas-
tian Bach en andere componisten uit het baroktijdperk 
(1550 -1750). Sinds 1992 is Frank Litjens de dirigent. Het 
koor heeft cantates, motetten, het Weihnachtsoratorium, 
de Matthäus Passion, de Johannes Passion en de Hohe 
Messe van Bach op het repertoire staan. Het Velper Bach 
Ensemble verzorgt een sfeervol kerstconcert met me-
dewerking van organist Wim Roelfsema.
10 december, 15.00 uur. Entree vanaf 22 euro.

Wie meer informatie wil over de concerten kan die vin-
den op de site; www.wijkcentrumbakermat.nl/concerten.
Bij de Bakermat is ook een folder verkrijgbaar met alle 
concerten van het seizoen 2023-2024. 
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Thema ochtenden
Vrouwelijke componisten
Iedere tweede dinsdag van de maand is in de Bakermat een Themaochtend.  In november staan 
vrouwelijke componisten centraal. Het thema wordt ingeleid door Jacques Hendriks, pianist en 
docent muziekgeschiedenis. Door de eeuwen heen waren er nauwelijks vrouwelijke componisten. 
Het rollenpatroon speelde hierbij ongetwijfeld een grote rol. Maar ook in deze onze geëmanci-
peerde tijd worden composities van vrouwen vrijwel volledig verwaarloosd. Toch hebben bijvoor-
beeld Clara Schumann, Fanny Mendelsohn, Cécile Chaminade en Germaine Tailleferre prachtige 
muziek gemaakt.
Dinsdag 14 november, 10.15 uur. Entree 5 euro.

Rusland-Oekraïne
Drs. Ivo Peeters, docent Russisch, gaat in op de verhouding tussen Rusland en Oekraïne. Zo schets 
hij hoe Poetin in 2016 bij de Kremlinmuur in Moskou een standbeeld onthulde van Vladimir de 
Heilige, vorst van Kyiv. Poetin deed dat omdat hij het bestaansrecht van Oekraïne ontkent en het 
land ziet als een onlosmakelijk deel van Rusland. Peeters concludeert in zijn betoog dat Poetin een 
beetje gelijk heeft dat hij door Oekraïne binnen te vallen precies het tegendeel bereikt van wat hij 
zich had voorgesteld.
Dinsdag 12 december, 10.15 uur. Entree 5 euro.

Overige activiteiten
De Bakermat biedt nog een groot aantal andere activiteiten, zoals koffieochtenden, open podium, 
ismakogie, schaaklessen, mindful yoga voor scholieren, dru yoga, beweeglessen voor 50plus, vrij-
dagmiddagborrel, en exposities. Alle acitiviteiten staan vermelden op de agenda op de website van 
de Bakermat, zie www.wijkcentrumbakermat.nl/agenda. 

De Bakermat Jouke Hoogland: de 
ontwerper die ging schilderen 
Tot 27 oktober exposeert wijkgenoot Jouke Hoogland (83) 
zijn schilderijen in De Bakermat. Arnhem kent hem vooral 
als ontwerper van het Verzetsmonument op de achtergevel 
van de Parkzaal van Musis Sacrum. Nadat hij zijn ontwerp-
bureau in 2015 van de hand had gedaan, stortte hij zich op 
het schilderen.
Een aantal van zijn straatgezichten, streetviews hangen in 
De Bakermat. Het zijn grote schilderijen van lege straten in 
Parijs, Gent, Milaan en Arnhem. Jouke laat de mensen en 
de auto’s verdwijnen in donkere schaduwen. Andere ob-
jecten zet hij in een helder licht, waaronder soms een een-
zame fiets. 
Hij voelt zich nog steeds geen echte kunstenaar, zegt hij. “Ik 
ben een ontwerper die ging schilderen.” Als ontwerper heeft 
hij een lange carrière achter de rug, onder meer in Italië:  
“Eens moest ik een visitekaartje ontwikkelen voor een klein 
mannetje dat als zanger/entertainer optrad op cruisesche-
pen. Hij werd later bekend als mediatycoon, zakenman en 
premier van Italië: Berlusconi.” 
HD

FOTO: HENK DONKERS
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Word vriend van 
Sonsbeek 

D e stadsparken zijn er voor iedereen; van rust-
zoeker tot bezoeker van kleine evenemen-
ten. Bijzonder door de hoogteverschillen, 
slingerende paden, watervallen, historische 
gebouwen, doorkijkjes en monumentale bo-

men. Samen zijn ze bijna 200 hectare groot. Een derge-
lijk arcadisch landschap is uniek in Nederland. 

De stadsparken hebben dan ook de status van rijksmo-
nument. Ze waren ooit onderdeel van particuliere land-
goederen. Baron Van Heeckeren heeft ze samengevoegd. 
In 1899 kwam de kern van het landgoed in handen van 
de gemeente en werd het een openbaar park. Sindsdien 
draagt de gemeente zorg voor het beheer. 

Vrienden van Sonsbeek
De belangenbehartiger van de parken is de Vereniging 

Vrienden van Sonsbeek. Het is een club van mensen 
die zich inzet voor de parken Sonsbeek, Zypendaal en 
Gulden Bodem. Het bestuur van de vereniging geeft 
gevraagd en ongevraagd advies over de parken aan de 
gemeente. Ook nemen ze deel aan de ‘schouw’, die twee 
keer per jaar plaatsvindt. Dan wordt bekeken hoe de 
parken ervoor staan en wat er aangepakt moet worden. 
Met regelmaat worden interessante symposia georgani-
seerd over actuele thema’s en vier keer jaar ontvangen 
de leden het Bulletin met interessante wetenswaardig-
heden en nieuws. 

Het bestuur van de Vrienden bewaakt het evenwicht 
tussen de vier historische gegroeide hoofdfuncties van 
de cultuurlandschappen. Ze worden ook wel de vier 
‘E’s genoemd. De parken moeten hun open, publieke 
karakter behouden ten dienste van iedereen (energie). 
Opbrengsten uit activiteiten moeten voor een evenredig 
deel terugvloeien naar de parken (economie). De kwets-
baarheid van flora en fauna maakt dat niet alle delen van 

Veel bewoners van onze wijk beschouwen 
Sonsbeek, Zypendaal en Gulden Bodem als hun 
‘achtertuin’. De Vereniging Vrienden van Sonsbeek 
geeft al ruim 30 jaar een stem aan deze parken. 
Als de balans tussen mens, cultuur en natuur wordt 
verstoord, komen de Vrienden in actie. Als direct 
belanghebbende kunt u meepraten door lid te 
worden van de Vrienden van Sonsbeek. 

de parken op dezelfde manier kunnen worden gebruikt 
(ecologie). Nieuwe ontwikkelingen moeten passen 
binnen de historische kaders van het rijksmonument 
(erfgoed). De vereniging toetst steeds of de vier hoofd-
functies in evenwicht zijn en/of elkaar geen blijvende 
schade toebrengen.

De gemeente maakt als eigenaar van de parken een 
beheerplan om op een goede manier het onderhoud 
te laten uitvoeren. Iedere tien jaar wordt zo’n plan ge-
maakt. Onlangs heeft de gemeente in samenwerking 
met Strootman Landschapsarchitecten een nieuwe 
visie en ontwikkelplan opgesteld. Het bestuur van de 
Vrienden volgt de ontwikkelingen rond de nieuwe be-
leidsvisie nauwgezet. Net als de voorgenomen plaatsing 
van het Feestaardvarken tussen het Watermuseum en de 
Witte Watermolen. Hierover heeft het bestuur onlangs 
een ledenenquête gehouden. 73 procent was tegen de 
plaatsing op die plek. Argumenten van voor- en tegen-
standers staan op de website vriendenvansonsbeek.nl.

Sonsbeek 125 jaar
Volgend jaar bestaat Sonsbeek 125 jaar. Het park is 

natuurlijk veel ouder, maar door de aankoop van de 
gemeente in 1899 werd het toegankelijk voor breed 
publiek. Om dit te vieren organiseren de Vrienden onder 
meer een symposium met het thema Water in Sons-
beek. Daarmee willen de Vrienden zich op de toekomst 
richten en het park op een goede manier doorgeven 
aan volgende generaties. Voor nu wensen de Vrienden 
u alvast een mooie herfst in de parken!

Tekst: Lonneke Kranendonk (bestuurslid Vrienden van
Sonsbeek en redacteur van het Bulletin)
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Word vriend van 
Sonsbeek 

Lid worden van de Vrienden  
van Sonsbeek

Als wijkbewoner wordt u van harte uitgenodigd om 
lid te worden van de Vrienden van Sonsbeek. Met uw 
steun kunnen wij nog beter voor de parken opkomen. 

Leden ontvangen vier keer per jaar het Bulletin met  
interessante wetenswaardigheden en nieuws over  
de parken en kunnen deelnemen aan exclusieve  
excursies in de parken. 

Meer informatie: vriendenvansonsbeek.nl

Park Sonsbeek FOTO: HENK DONKERS
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ondertussen in … 

20 
Precies twintig jaar geleden ging de nieuwe Zypse-
poort open voor het verkeer. Een fraai stukje archi-
tectuur en bouwkunst aan de rand van onze wijk, 
dat mooi paste bij de vormen van het nieuwe stati-
onsgebied. Maar kennelijk is in de begroting geen 
post opgenomen voor schoonmaakwerk. Want de 
uitlaatgassen en andere vieze luchten hebben zich 
sindsdien vastgebeten in het viaduct. Vooralsnog is 
het een smerig jubileumjaar.

Beetje dom
Vorige maand stonden de parken Sonsbeek en Zijpendaal weer 
in het teken van Sonsbeek Open, het golftoernooi voor zakelijk 
Arnhem. Hoewel het evenement voor de negentiende keer werd 
gehouden, was de organisatie er niet helemaal in geslaagd om 
de twee parken uit elkaar te houden. Wij, als buurtbewoners, 
kennen natuurlijk het verschil tussen Zijpendaal en Sonsbeek. 
Het was daarom een ‘beetje dom’ dat de bezoekers/golfers 
welkom werden geheten in Park Sonsbeek, terwijl het toch echt 
park Zijpendaal was. 

Autobanden
Even leek onze mooie wijk op een autosloop, of - voor wie 
wat positiever is ingesteld - op een vestiging van een bedrijf 
als KwikFit. Maar het was toch anders: een automobilist die 
kennelijk geen zin had om naar het afvalstation te rijden, 
dumpte zijn oude autobanden in de Van Lawick van Pabststraat. 
Het gemakzuchtig achtergelaten rubber kan bijgeschreven 
worden op de lijst van bankstellen, bedden, matrassen, rollen 
vloerbedekking en een aquarium. 

Hondenpootjes
Ook de afgelopen zomer was het soms weer erg heet. Dat leidde 
er toe dat de Partij voor de Dieren (PvdD) in de bres sprong voor 
kwetsbare hondenpootjes. Want honden die worden uitgelaten 
op asfalt kunnen bij hoge temperaturen hun pootjes verbranden, 
aldus de PvdD. De partij wilde daarom weten of de gemeente 
daar wel rekening mee houdt bij de aanleg van bestrating. Want 
honden kunnen nou eenmaal niet altijd over koele modderpaden 
lopen.

FOTO: WIKIMEDIA COMMONS

Tekst en foto’s: Johan Bosveld
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W aar moeten mensen 
zich nou eigenlijk druk 
om maken in het leven?  
Zijn wij ons er wel van 
bewust dat wij ons om 

van alles druk maken wat er niet toe doet?  
Zijn we vergeten dat de basis van het  
leven bestaat uit wonen, eten en gezond-
heid?

Allerlei gevaren liggen op de loer:  
virussen, ziektes, verlies van werk, oor- 
log, gebrek aan sneeuw in de bergen, de 
teloorgang van onze natuur en nog veel 
meer. Maar waar waarschijnlijk niemand 
zich druk om maakt, is de verschijning 
van een betrekkelijk klein beestje, een 
klein zwart insect, dat onlangs gesigna-
leerd is in het Burgemeesterskwartier: 
een zwarte hoornaar. Het beest komt uit  
Azië. Alweer een gevaar uit het oosten 
zult u misschien denken? Iets dat uit 
verre streken komt en ons misschien zou 
kunnen bedreigen? En het is er maar één!

Ja, het is er maar één, maar alles begint 
met één. Meer bekend is de hoornaar 
die sprekend op een wesp lijkt maar dan 
veel groter. Iedere zomer krijg ik weleens 
bezoek van de gele hoornaar. In paniek 
raken doe ik niet, maar liever zie ik hem/
haar van mij wegvliegen. 

De vraag is: hoe gevaarlijk is dat beest? 
Is de steek van de hoornaar dodelijk? En 

is de steek van de hoornaar ernstiger dan 
die van een wesp? Dat ligt eraan wie de 
steek ontvangt. Als je allergisch bent voor 
een wespensteek dan ben je het ook voor 
de steek van een hoornaar. Ze kunnen 
beide dodelijk zijn. Beide zijn in ieder 
geval zeer pijnlijk. Veelal leidt een steek 
op zijn minst tot een verdikking van de 
plaats waar het beest zijn zinnen op gezet 
heeft.

In de zomer verblijf ik in Italië. Daar 
ontmoet ik met zekerheid enkele malen 
de hoornaar. Eens zat er op een tiental 
meter van onze caravan een nest. Aan-
genaam was dat niet. Het beste is het nest 
uit te schakelen, wat maar beter aan een 
expert over gelaten kan worden. Mocht 
het hele nest een bezoekje brengen aan 
jouw huid, dan ben ik bang dat afscheid 
nemen het enige is dat overblijft.

Hoe bang moeten we nu zijn voor het 
beest? Hoeveel aandacht moeten we er- 
aan schenken? Het antwoord is makkelijk.  
De hoornaar is de moordenaar van  
bijen. Een hoornaar is in staat een 
hele bijenkolonie uit te roeien. Kunnen 
bijen zich dan niet verweren tegen hun  
grootste vijand? Dat wel, maar ten 
koste van veel levens. Ze sluiten de 
hoornaar in door hem met zijn allen te 
omgeven waardoor de temperatuur zo 
hoog wordt dat de hoornaar het loodje 

De zwarte hoornaar

natuur in de wijk

legt. Voordat het zover is, heeft de 
hoornaar al veel slachtoffers gemaakt.
Hoe erg is dat? Heel erg, want zoals u  
weet, hebben we bijen nodig voor de  
bestuiving. Zijn er dan zoveel hoornaars  
dat die het bijenbestand in gevaar  
kunnen brengen? Ja! In Frankrijk schijnt 
het aantal hoornaars zo groot te zijn, dat  
het bijenbestand ernstig in gevaar is. Dat 
betekent dat we moeten vrezen, dat er 
straks geen vruchten en groenten meer 
zijn, en geen graan. Dus moeten we aan 
de slag om de nesten van hoornaars te 
laten verdwijnen. Bepaalde overheids-
instanties zouden zich achter deze 
problematiek verantwoordelijk kunnen 
stellen. Helaas is er in bijvoorbeeld 
Vlaanderen geen enkel departement dat 
deze verantwoordelijkheid op zich wil 
nemen. Tja, daar hebben we het bekende 
vingertje weer dat altijd naar de ander 
wijst. Laten we het dan zover komen dat  
we in de toekomst, net als de chinezen, 
met ons allen, het kwastje ter hand  
moeten nemen om bloempje voor 
bloempje te gaan bestuiven? Het zou de 
grootste ramp op aarde zijn. De mens 
zou op een enorme manier in zijn hemd 
staan. 
Jaap van den Berg

FOTO: DANEL SOLABARRIETA 



Vlaggen
Vorige maand waren er weer de traditionele 
Airborne-herdenkingen in Arnhem en  
omgeving. De leidde in onze wijk tot een 
vlagvertoon waar het koninklijk huis jaloers 
op had kunnen zijn.  
Want terwijl de verjaardag van onze koning 
wordt gevierd met hier en daar een zuinig 
vlaggetje, wapperden in september waar je 
ook keek de maroonrode vlaggen met het 
blauwe Pegasuspaard. Een fraai eerbetoon 
aan de helden die bijna 80 jaar geleden  
voor onze vrijheid streden. 

TEKST EN FOTO’S: JOHAN BOSVELD


